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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 8 jan. 1960 
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags en 's avonds voortgezet, Trêveszaal. 
 
Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Klompé, 
Korthals, Luns, De Pous, Van Rooy, Toxopeus, Visser en Zijlstra (afwezig zijn de Ministers Cals 
en Marijnen). 
 Tevens zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot (bij punt 6), Calmeyer (bij punt 
6b), Van Houten (bij de punten 2 t/m 5), De Jong (bij punt 6b) en (bij punt 17) Schmelzer, 
Scholten en Stubenrouch. 
 Secretaris: J. Middelburg. 
- - - 
 
6a. Partiële herziening van de bewindsregeling van Nieuw-Guinea (Brief van de Staatssecretaris van 
Binnenlandse Zaken d.d. 31 december 1959, nr. 5521, met wetsontwerp.) 
Minister Klompé is het ermede eens, dat men bij de voorgestelde herziening verder gaat dan de 
Commissie-Lemaire, maar zij meent, dat men net niet ver genoeg gaat, doordat niet meer dan 13 
van de 28 leden van de Nieuw-Guinearaad gekozen worden. Zij stelt de vraag of het niet mogelijk 
is dertien te benoemen en vijftien te laten kiezen. Als zij voorts het ontwikkelingstempo van 
afhankelijke gebieden (zoals Kongo) ziet, lijkt haar de voorgestelde regeling te perfectionistisch. 
Voorts vraagt zij zich af of de Kamer er genoegen mee neemt, dat ingevolge artikel 77 de 
aanwijzing van de gebieden waar verkiezingen worden gehouden en regelingen hiervoor bij 
ordonnantie geschieden, aangezien de Kamer ook invloed op het tempo zal willen hebben. 
Tenslotte stelt spreekster de vraag of artikel 78 sub d een strengere maatstaf voor de uitsluiting 
van het kiesrecht bevat dan onze kieswet. 
 Minister Toxopeus merkt op, dat er nog verschillende technische kwesties zijn; 
spreker stelt daarom voor thans in hoofdzaak de grote lijnen van de herziening te bespreken. 
 Minister Luns kan zich met de algemene strekking van de herziening verenigen. 
Hij meent echter dat onvoldoende is geregeld de procedure bij een conflict tussen de raad en 
diens voorzitter (artikelen 83 en 87). Voorts ware in artikel 99 voor 'volstrekte meerderheid' te 
lezen: eenvoudige meerderheid. Wat de toelichting betreft acht spreker het beter in een te 
publiceren stuk niet te zeggen, dat men een geleidelijke politieke ontwikkeling niet zelf in de hand 
heeft (blz. 1, laatste alinea). Hetzelfde is het geval met de laatste alinea op blz. 4 inzake artikel 73 
van het Handvest der VN. Tenslotte zal men voor de voorgestelde wijziging niet de toestemming 
van de Australische Regering moeten vragen, maar het is wel wenselijk deze hierover in te lichten.  
 Minister Van Rooy geeft in overweging in artikel 87 te lezen: de bevoegde macht 
van het koninkrijk, aangezien men anders ook bijv. de Verenigde Naties erin zou kunnen 
betrekken. Spreker vraagt voorts of het wenselijk is steeds 'Nederlands' voor Nieuw-Guinea te 
stellen. Minister Luns merkt op, dat de grondwet Nederlands-Nieuw-Guinea vermeldt; spreker 
bepleit met enige nadruk dit ook in deze regeling te vermelden. Minister Van Rooy verdedigt het 
tegenovergestelde standpunt. Tenslotte geeft spreker in overweging te bepalen, dat aan de leden 
van de Nieuw-Guinearaad, die ontslag vragen, dit pas wordt verleend als hun opvolger is 
aangewezen, aangezien men anders de kans heeft, dat de raad leeg loopt. 
 Minister Visser ziet als hoofdpunt de vraag of het moment is aangebroken de 
bevolking van Nieuw-Guinea op deze wijze bij het bestuur te betrekken. Als men het doet is 
spreker het eens met Minister Klompé, dat de meerderheid van de raad uit gekozen leden moet 
bestaan. 
 Minister Beerman stelt de vraag of men voor het kiesrecht niet tenminste moet 
kunnen lezen. 

Kenmerk: Ministerraad.
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 Minister Zijlstra merkt op, dat men met de behandeling van dit voorstel al binnen 
het terrein is, dat aan de orde moet komen bij de algemene discussie over Nieuw-Guinea, 
waarover de Minister-President heeft gesproken. Spreker is het wel eens met bezwaren tegen het 
verkiezen van leden van de raad, maar er is geen andere keuze. Hij meent ook, dat hierbij hoort 
een bespreking van de vraag of men niet tot zelfstandigheid van Nieuw-Guinea op termijn moet 
komen. De Minister-President is het eens met bespreking daarvan, maar acht dat moeilijk vóór de 
reis van Staatssecretaris Bot. Minister Luns ziet het stellen van termijnen als prematuur, omdat dit 
pas mogelijk is, nadat de inwoners enige ervaring met de verkiezing en de functionering van de 
raad hebben. Vaststelling van termijnen zou ook niet mogelijk zijn zonder contact met Australië. 
 Minister Toxopeus stelt in aansluiting aan zijn inleidende opmerking voor, dat nog 
ambtelijk overleg zal worden gevoerd over de verschillende opmerkingen van redactionele aard, 
terwijl inmiddels het wetsontwerp naar de Raad van State wordt gezonden; als het advies van de 
Raad  van State is ontvangen, zal men dan nog eens het ontwerp in de Raad  kunnen bespreken. 
 Staatssecretaris Bot zegt in zijn antwoord op de opmerkingen, dat de Commissie-
Lemaire anderhalf jaar geleden haar rapport heeft uitgebracht, waarna de herziening al eens 
voorlopig in de Ministerraad is besproken. Spreker streeft ernaar het wetsontwerp door de Staten-
Generaal te hebben als in november of december van dit jaar in de Verenigde Naties de 
rapportage over Nieuw-Guinea wordt besproken. Een moeilijkheid bij de voorbereiding van het 
wetsontwerp is, dat spreker nog niet op Nieuw-Guinea is geweest. Het is de bedoeling van de 
voorgestelde herziening om het maximum aan bevrediging te schenken aan geëvolueerde 
Papoea's zoals Jouwe. De Nieuw-Guinearaad zal zover mogelijk gekozen worden; bepaald kan 
worden, dat tenminste de helft van het aantal leden wordt gekozen. Met de Gouverneur zal 
spreker ernaar streven zo spoedig mogelijk tot resultaten te komen. De samenstelling van de 
streekraad Biak-Numfoor heeft al uitgewezen wat hiervoor komt kijken. Een intensieve 
voorbereiding is nodig, waarvoor misschien ook mensen van Nederland uitgezonden moeten 
worden. In de memorie van toelichting zal nog duidelijk moeten worden gemaakt, dat de 
kiessystemen zullen worden aangepast aan de adat. Minister Beerman meent, dat artikel 78 van het 
wetsontwerp dit niet toelaat. De Minister-President stelt voor, dat dit nog ambtelijk nader wordt 
nagegaan. 
 Minister Toxopeus verzoekt de technische opmerkingen aan Binnenlandse Zaken te 
zenden. 
 Minister Klompé vestigt nogmaals de aandacht op de mogelijkheid, dat de Kamer 
meer invloed zal willen hebben; de Staatssecretaris zou dan kunnen zeggen, dat de betrokken 
Kamercommissie wordt ingeschakeld of dat elk jaar gelijk met de begroting over de voortgang 
terzake gerapporteerd zal worden. 
 De Minister-President merkt samenvattend op, dat als het hier alleen een zaak tussen 
Nederland en Nieuw-Guinea betrof de regeling van de Nieuw-Guinearaad enz. veel solider zou 
gebeuren, maar het is geen zaak tussen de beide gebieden alleen en als men dan de ontwikkeling 
van de koloniale gebieden ziet lijkt het spreker verstandig om volgens het ingediende 
wetsontwerp aan Nieuw-Guinea een soort bestuursapparaat te geven. Over het probleem of een 
termijn zal worden gesteld zal op een later ogenblik kunnen worden gesproken. Spreker stelt voor 
ermede akkoord te gaan, dat het wetsontwerp thans eerst naar de Raad van State wordt gezonden. 
De Raad stemt na enige verdere discussie hiermede in. 
 
6b. De defensie van Nieuw-Guinea (Nota van de Minister van Defensie d.d. 16 oktober 1959, nr. 
350613 en nota van de Staatssecretaris van Binnenlandse Zaken d.d. 5 januari 1960, nr. GS2068. 
#Zie ook notulen MR 22/1/60, punt 1a.) 
Minister Visser heeft 's morgens van de Amerikaanse Ambassadeur vernomen, dat Nederland de 
vier Dakota's die als MDAP-hulp zijn verkregen en thans naar Nieuw-Guinea worden gezonden 
zal mogen kopen. Dit betekent, dat als men met de verdediging van Nieuw-Guinea tegen agressie 
ernst gaat maken dit veel geld gaat kosten. Spreker meent intussen, dat men alleen 



voorbereidingen moet treffen om de hulpverlening door bondgenoten (Amerika) mogelijk te 
maken als Indonesië een aanval zou doen. Hij wijst erop, dat het hier een extra last geldt, die niet 
binnen het defensieplafond kan worden opgevangen. 
 De Minister-President stelt, dat wanneer maatregelen op militair gebied, die men 
voor de defensie van Nieuw-Guinea nodig acht, een belangrijke uitgave zouden betekenen een 
beslissing daaromtrent nauw samenhangt met andere militaire uitgaven, waarover het Kabinet 
nog moet beslissen. Het lijkt spreker daarom niet mogelijk thans deze beslissing te nemen, tenzij 
er direct gevaar zou zijn. Over extra-voorzieningsvoorstellen door de Chefs van Staven is onder 
het Kabinet-Beel gesproken, maar de voorgestelde maatregelen zijn niet tot uitvoering gebracht. 
 Minister Luns maakt enige algemene opmerkingen omtrent deze kwestie, die in de 
nota niet duidelijk tot uiting komen. Een agressie van enige omvang door Indonesische 
strijdkrachten zou een oorlogshandeling van Indonesië tegen Nederland zijn. Dit is 
onwaarschijnlijk dank zij de zware pressie van Amerika, Australië en Engeland op Indonesië. Een 
werkelijke agressie zou leiden tot een uiterst moeilijke beslissing voor Amerika. Dulles heeft 
indertijd aan de Indonesische Minister van Buitenlandse Zaken Subandrio gezegd, dat Indonesië, 
als het Nederland in Nieuw-Guinea zou aanvallen, Amerika tegen zich zal vinden. Herter heeft 
herhaald, dat de Amerikaanse Regering zal nakomen wat Dulles heeft gezegd. Nederland zal 
echter moeten oppassen voor een grotere infiltratie bijv. met 800 man; deze zal men moeten 
kunnen tegengaan. In het verleden kon dit gebeuren met vrij beperkte maritieme middelen, maar 
hierin is een wijziging gekomen nadat Indonesië moderne wapens heeft ontvangen. Aan 
Nederlandse zijde zijn dan ook enige moderne vliegtuigen nodig; een aantal van 24 is echter wel 
veel als spreker ziet wat landen als Australië ter beschikking hebben. Hij is het er niet mee eens, 
dat de kosten voor deze verdediging boven het defensieplafond zouden komen; duidelijk is 
gezegd, dat deze eventueel in mindering op onze NAVO-verplichtingen zouden komen. Dit is 
een politieke beslissing, die bij de Ministers hoort. 
 Staatssecretaris Calmeyer sluit zich aan bij de opmerking van Minister Luns, dat 
prealabel is waartegen de Regering Nieuw-Guinea wil verdedigen; òf tegen infiltraties òf tegen 
agressie. Tussen het bestrijden van infiltraties en het afslaan van een kleine agressie bestaat al een 
groot verschil. Naar aanleiding van de opmerking van Minister Luns over de NAVO-
verplichtingen wijst spreker erop, dat Nederland deze verplichtingen niet voor anderen nakomt, 
maar voor zichzelf. 
 Minister Luns is het ermede eens, dat de zaken tegen elkaar afgewogen moeten 
worden en hij is dan van mening, dat Nederland bij de verdediging van Nieuw-Guinea niet een 
even groot belang heeft als bij de defensie van Nederland en West-Europa. 
 Staatssecretaris De Jong merkt wat de dreiging betreft op, dat Indonesië de 
middelen en de geoefendheid heeft om militair tegen Nieuw-Guinea op te treden; spreker 
verwacht dat vroeg of laat deze aanval zal komen. Wat de beveiliging tegen infiltraties betreft is 
van belang of het daarbij gaat om een groot of klein aantal infiltranten en of al dan niet luchtsteun 
wordt verleend. Op het ogenblik heeft de marine in Nieuw-Guinea een te grote opdracht, 
aangezien deze thans alleen maar lijf en leden van de Nederlanders in de bevolkingscentra kan 
beschermen en bij een aanval evacuatie van hen kan beproeven. Spreker verdedigt de procedure, 
dat de Ministerraad eerst een beginseluitspraak over de defensie van Nieuw-Guinea doet, 
vervolgens in de AVR spreekt over de uitwerking daarvan om tenslotte opnieuw in de 
Ministerraad een beslissing te nemen. 
 Staatssecretaris Bot geeft nog een nadere toelichting omtrent de bedoeling van zijn 
nota. 
 De Minister-President is van oordeel, dat men tenminste infiltraties moet kunnen 
tegengaan. Een beslissing over verdergaande maatregelen zal de Raad pas kunnen nemen, als de 
Ministers de uitgaven voor de toekomst kunnen overzien. Hiermede zal gewacht kunnen worden 
tot Staatssecretaris Bot uit Nieuw-Guinea terug is. 



 Staatssecretaris Bot concludeert, dat de tweede vraag op blz. 16 van zijn nota 
(opdracht aan de CVIN inzake de dreiging) bevestigend wordt beantwoord, terwijl een beslissing 
over de eerste vraag (uitvoering van het bestaande plan van de Chefs van Staven) wordt 
opgeschort tot maart. De Raad bevestigt dit. 
 
6c. De censuurkwestie (Nota van de Staatssecretaris van Binnenlandse Zaken d.d. 4 januari 1960, nr. 
GS2054. #Zie ook notulen MR 22/1/60, punt 1b.) 
Staatssecretaris Bot licht toe, dat bij de bespreking in de beide Kamercommissies is gezegd, dat 
een rechterlijke vervolging van Mr. Van Beek de indruk zou vestigen, dat de Regering  zich 
daarachter verschuilt en betrokkene niet durft te ontslaan. Aangezien dan het tegendeel zou 
worden bereikt van wat de Regering wil, is besloten de opdracht aan de Gouverneur op dit punt 
te wijzigen. De Advocaat-Generaal Mr. Van Beek zal ontslag krijgen zonder het predicaat eervol. 
Voorts zal naar aanleiding van vragen wat ten aanzien van oud-Gouverneur Van Baal en de 
voormalige Procureurs-Generaal Beun en Okma wordt gedaan een passage worden toegevoegd, 
dat indien zij nog in functie waren ernstige maatregelen niet achterwege waren gebleven. 
 Minister Zijlstra acht het bedenkelijkste van deze censuurkwestie, dat de schending 
van het briefgeheim op zo uitgebreide schaal heeft plaats gehad. Spreker informeert of de drie 
functionarissen, die Staatssecretaris Bot heeft genoemd, op de hoogte waren van de omvang. 
 Minister Toxopeus antwoordt, dat alle drie van de onwettige briefcensuur op de 
hoogte zijn geweest en dat Dr. Van Baal hem heeft gezegd, dat hij op een gegeven ogenblik er 
bezwaar tegen heeft gemaakt. Staatssecretaris Bot acht het ook ernstig, dat de oud-Gouverneur 
Minister Helders onjuist hierover heeft ingelicht. 
 Minister Beerman stelt de vraag of Mr. Van Beek bij ontslag daartegen in beroep 
kan gaan. Staatssecretaris Bot antwoordt, dat er voor de ambtenaren op Nieuw-Guinea geen 
ambtenarenrechter bestaat. 
 Minister Beerman vraagt vervolgens of Dr. Van Baal kennis heeft gekregen van het 
rapport en de juistheid daarvan erkent (aangezien het hier alleen onbeëdigde verklaringen betreft). 
 Minister Zijlstra is van oordeel, dat de Raad  bij afkeuring van een deel van het 
beleid van een oud-Gouverneur niet op grond van een voorgelezen tekst kan beslissen. 
 De Minister-President stelt voor in de middagvergadering tot een conclusie te komen 
aan de hand van een nieuw stuk. 
 Staatssecretaris Bot deelt bij de hervatting van de behandeling van dit punt een 
nieuwe tekst rond voor de betrokken passage. Het is spreker gebleken, dat ook Dr. Van Baal deze 
tekst acceptabel acht, indien tot uiting komt, dat hij onvoldoende heeft gedaan om na te gaan of 
zijn opdracht tot beëindiging van de onwettige briefcensuur werd opgevolgd. 
 De Raad verklaart zich na enige verdere bespreking met de voorgestelde tekst 
akkoord. 
- - - 
 
23. Ingekomen stukken en mededelingen 
- - - 
d. Bezoek van Papoealeider Jouwe 
Minister Luns merkt op, dat Jouwe, die in ons land is, een van de weinige Papoea's is die 
geëvolueerd zijn. Staatssecretaris Bot heeft opdracht gegeven te trachten een gesprek met Jouwe te 
arrangeren. 
- - - 


